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Güzel bir söz vardır: “Bârika-i hakikat, 
müsâdeme-i efkârdan çıkar”… Yani 
“gerçeğin kıvılcımı, fikirlerin çatışma-
larından çıkar”… 

Bu söz, farklı fikirlerin açıkça konuşulduğu sağlıklı bir tartışma ortamı-
nın, gerçeğin ortaya çıkmasına veya asgari müştereklerde buluşulmasına 
imkân sağlayacağı olarak da yorumlanır. 

Gerçekten sorunların tek boyutlu olarak ele alınması veya bir açıdan ba-
kılarak çözüm üretilmesi sağlıklı sonuçlar vermiyor. Özellikle ekonomik 
ve toplumsal konulardaki sorunların çözümünde farklı bakış açılarının 
göz önünde bulundurulması ise temel şarttır. Çünkü bu sorunların or-
taya çıkış nedenlerinin başında farklı çıkar gruplarının talepleri vardır. 

Sorunların çözümü için önce tüm yönleriyle ortaya konulması sonra da 
her çıkar grubunun önerilerinin tartışılması gerekir. Çıkar gruplarının 
yanında, konuyu bilimsel olarak değerlendirebilecek otoritelerin ve ka-
rar alıcıların da görüşmelerde yer almaları gerekir. 

Bu nedenle, İstanbul Ticaret Borsası olarak, genelde tarım ve gıda sektö-
rünün, özelde ise alt sektörlerin sorunlarının tüm yönleriyle tartışılması 
ve çözüm önerilerinin üretilmesi için geniş katılımlı toplantılar düzen-
lemeye karar verdik. “Borsa Meydanında Sektörler Buluşuyor” etkinliği-
mizde iş ve bilim dünyası ile bürokrasiyi bir masa etrafında toplayarak 
sorunları ayrıntılarıyla ele alıp, çözüm önerileri sunmayı hedefliyoruz. 

Sektörlerimize, iş dünyamıza, ülkemize ve milletimize hayırlı olması di-
leklerimizle “Türkiye’de Kooperatifçilik” başlıklı toplantımızın sonuçla-
rını ilginize sunuyoruz. 

BAŞKAN SUNUŞ

Ali KOPUZ
İSTİB Yönetim Kurulu Başkanı
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Ahmet Bülent Kasap  
İstanbul Ticaret Borsası Meclis Başkanı 

İstanbul Ticaret Borsası Meclis Başkanı Ahmet Bülent Kasap 

Değerli katılımcılarımız ve konuklarımız hepinizi saygıyla selamlıyo-
rum. Bu toplantımıza konuşmacı olarak katılan konuklarımızın tama-
mı hanımlardan oluşuyor. Hem bürokrasi temsilcisi, hem akademis-
yen, hem de kooperatifçimiz birer hanımefendi. Bu nedenle, bugünkü 
toplantımız, Anadolu’nun binlerce yıldır tarımını sırtlayan, tarlaların 
çilesini çeken kadınlarımıza bir saygı duruşu da olacak inşallah…

“Borsa Meydanında Sektörler Konuşuyor” toplantımıza hepiniz hoş 
geldiniz. Sözlerimin başında, bu toplantı vesilesiyle sizlerle bir araya 
gelmekten duyduğum memnuniyeti ifade etmek istiyorum.

İki yılı aşkın süredir, gıda sektörünün sesi haline gelen “Borsa Mey-
danında Sektörler Konuşuyor” toplantılarımıza devam ediyoruz. Bu 
gün de, sürdürülebilir tarımsal kalkınmanın anahtarı olan “koopera-
tifçilik” konusunu ele almak üzere bir aradayız. Malumunuz, Borsamız 
uhdesinde ve Güvenilir Ürün Platformunun destekleriyle düzenlenen 
bu toplantılarda, gıda ve tarımın sorunlarını masaya yatırıyor, çözüm 
önerilerini tartışıyoruz. Yani sektör sorunlarını yine sektörü en iyi bi-
len paydaşların yaklaşımlarıyla ele alıyoruz. Toplantının çıktılarını ra-
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por haline getirip, ilgili makamlara iletiyor, burada konuşulanları hem 
basılı hem de e-kitap olarak yayınlıyoruz. Aynı zamanda bu kitapları, 
ilgili kurumlara, gıda sektöründeki derneklere, üniversitelere ve basına 
da gönderiyoruz. Ayrıca toplantının videosunu, İSTİB youtube hesa-
bımızdan paylaşıyoruz. Şimdiye kadar yapmış olduğumuz toplantı-
lardan çok olumlu geri dönüşler aldık ve bu da bizim için büyük bir 
motivasyon kaynağı oluyor.

Bugün, Ahilik, Lonca, İmece gibi faaliyetlerle temelleri yüz yıllar önce-
sinde atılan Türk yardımlaşma ve dayanışma geleneğinin devamı nite-
liğindeki bir yapıyı, tarımsal üretimin önemli parçalarından biri olan 
kooperatifleri konuşacağız. Aramızda yine çok değerli konuşmacılar 
bulunuyor:

Ticaret Bakanlığı Esnaf, Sanatkârlar ve Kooperatifçilik Genel Müdür-
lüğü, Kooperatifçilik Daire Başkanı Gülsüm Gözde Ayanoğlu, Ana-
dolu Üniversitesi İktisadi ve İdari Bilimler Fakültesi Kooperatifçilik 
Anabilim Dalı Başkanı Prof. Dr. Nurcan Turan ve Hatay Altınözü Zey-
tin Emeği Kadın Girişimi Kooperatifi Başkanı Leyla Ayvazoğlu Türki-
ye’deki kooperatifçilik hakkında görüşlerini paylaşacaklar.

Bildiğiniz gibi, Türkiye’de modern anlamda ilk kooperatifçilik hare-
keti, 19. Yüzyılda Memleket Sandıkları ile başlıyor. Ahilik teşkilatının 
işlevini kaybetmesinin ardından, devlet eliyle kurulan bu oluşum, son-
raki yıllarda Ziraat Bankasının temelini oluşturuyor. Cumhuriyetin 
ilk yıllarında, 1920’ler ve 1930’larda da kooperatifçilikle ilgili önemli 
adımların atıldığını görüyoruz. Kurtuluş Savaşından çıkmış bir mille-
tin zirai faaliyetlerinin kooperatiflerle güçlenmesi için, çok sayıda hu-
kuki düzenleme bu yıllarda yapılıyor. Sonraki yıllarda kooperatifçilik 
zaman zaman arka plana atılsa da, bugün hepimiz biliyoruz ki bu yapı, 
ülke kalkınmasının ayrılmaz parçası…

Nitekim Tarım Kooperatifleri, kolektif üretim sayesinde çiftçi gelirle-
rine yaptığı etkilerle, ekonomik ve kırsal kalkınmanın itici gücüdür. 
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Aynı zamanda nüfusun beslenme ihtiyacının karşılanması için gerekli 
olan büyük çaplı tarımsal üretimin en ekonomik yoludur. Ayrıca sür-
dürülebilir kalkınma ve istihdam politikaları için güçlü bir enstrü-
mandır. Yani kooperatifler, ülkelerin gıda arz güvenliğinin devamlılığı 
ve ekonomik refah seviyesinin artırılması için en etkin ve başarılı üre-
tici modelidir.

Uluslararası Kooperatifler Birliği verilerine göre, dünya üzerinde yak-
laşık 3 milyon kooperatif bulunmaktadır. Dünya nüfusunun yüzde 
12’sinden fazlası bu kooperatiflerle iş birliği içerisindedir. Hollanda ve 
Fransa kooperatifçilik konusunda başarılı ülkeler olarak öne çıkıyor. 
Özellikle Avrupa Birliği ülkelerinde, tarımsal kooperatiflerin pazar pa-
yının oldukça yüksek olduğunu görüyoruz. Bu bölgede, tarımsal koo-
peratiflerin pazar payı yüzde 50 seviyelerinde. 

Türkiye de kooperatif sayısı bakımından Avrupa’nın önde gelen ülke-
lerinden biridir. Çoğu gelişmiş ülkeden fazla kooperatife sahiptir. Ti-
caret Bakanlığımızın 2021 verilerine göre, Türkiye’deki kooperatiflerin 
yaklaşık yüzde 15’ini tarımsal kooperatifler oluşturuyor. Diğer taraf-
tan; Türkiye’deki kooperatiflerin ortak sayısı dünya geneline kıyasla 
daha az. Özellikle tarımsal kooperatiflerin önemli yer tuttuğu ülkeler-
de kooperatiflere katılma oranı çok yüksek seviyelerde. Türkiye’de ise 
bu oran yüzde 10’ların altındadır. Dolayısıyla son yıllarda yapılan teş-
viklerle birlikte kooperatifçilikte önemli bir mesafe kat edilse de, üye 
sayısı halen yeterli değil. Nitekim üreticiler, kooperatifleri kendilerine 
ait bir yer olmaktan ziyade kamu kurumları olarak görüyor. Bu sahip-
lenme sorunu, kooperatiflerin başarısını doğrudan etkiliyor. Ayrıca 
üreticinin güven sorunu, kooperatiflerin sermaye yetersizliği, mevzuat 
ve yönetimsel sorunlar gibi birçok husus da, kooperatiflerin etkinliğini 
sınırlandıran faktörlerden. Bu sebeple, bugünkü toplantımızda, Türki-
ye’deki Tarım Kooperatifçiliğinin mevcut yapısını konuşacak, güncel 
resmi ortaya koyacağız. Türkiye’deki tarım kooperatifçiliğinin gelişme-
sinin önündeki engelleri ve bu engellerin aşılması için yapılabilecekle-
ri değerlendireceğiz. Bir çiftçi ve sanayici olarak, bu toplantının tüm 
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paydaşlar için faydalı olmasını temenni ediyorum. Bu düşüncelerle, 
toplantımıza katılan siz değerli katılımcılara ve dinleyicilerimize bir 
kez daha hoş geldiniz diyor, sözü kıymetli konuşmacılarımıza bırakı-
yorum.

Celal Toprak: Bülent Başkanım, açılış konuşması için teşekkür ederiz. 
Kooperatifçiliği biz de çok önemsiyoruz. Önümüzdeki yıllarda Türki-
ye’nin yolunu aydınlatacak bir sektör olduğunu düşünüyoruz. Konuş-
manızda verdiğiniz mesajları çok net aldık. Kooperatifçilikle ilgili böy-
le bir toplantının yapılmasını meslektaşlarımız da olumlu karşılıyor. 
Bizim için de ilginç bir deneyim olacak. Bu toplantının önümüzdeki 
süreçte yolumuzu aydınlatacağını düşünüyoruz. Konumumdan dolayı 
internet sık kesildiği için bugün size Elif Aşlamacı Attepe moderatör-
lük yapacak. Ben sizleri izlemeye devam edeceğim. Elif Hanım buyu-
run.

Elif Aşlamacı Attepe: Çok teşekkür ediyorum Celal Bey. Bülent 
Başkanım çok teşekkürler. Gerçekten kooperatifçilik bizler için çok 
önemli. Çünkü tarım ve gıdada kooperatiflerimizi güçlendirmeliyiz 
ki üretimden bahsedebilelim. Özellikle zirai ürünlerimiz başta olmak 
üzere yöresel ürünlerimizin hepsi kooperatiflerin eliyle şekilleniyor. 
Her şeyden önce teşekkür ediyoruz. Öncelikle Ticaret Bakanlığımız 
ile başlayacağız. Çünkü kooperatifler için hem denetim mercii hem de 
destek merkezi. Bugün aramızda Ticaret Bakanlığı Esnaf, Sanatkârlar 
ve Kooperatifçilik Genel Müdürlüğü Kooperatifçilik Daire Başkanı 
Gülsüm Gözde Ayanoğlu bulunuyor. Bize Bakanlığımızın kooperatif-
çilik konusundaki çalışmalarını anlatacak. Buyurunuz Gözde Hanım 
söz sizde.    
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Gülsüm Gözde Ayanoğlu
Ticaret Bakanlığı Esnaf, Sanatkârlar 
ve Kooperatifçilik Genel Müdürlüğü 

Kooperatifçilik Daire Başkanı 

Ticaret Bakanlığı Esnaf, Sanatkârlar ve Kooperatifçilik Genel Mü-
dürlüğü Kooperatifçilik Daire Başkanı Gülsüm Gözde Ayanoğlu

Öncelikle İstanbul Ticaret Borsası tarafından böyle bir toplantı ter-
tip edildiği için ben kurumum adına teşekkür ediyorum. Böylesi bir 
organizasyonun yapıldığını bilmek bizim açımızdan da çok iyi oldu. 
Neden? Çünkü kooperatifçilikle ilgilenildiğini öğrenmiş olduk. Ahmet 
Bülent Kasap’a çok teşekkür ediyorum. Konuyu da çok güzel özetledi. 
Kooperatifçiliğin sektörel anlamdaki önemine çok güzel değindi. 

Bende kısaca kooperatifçilikle ilgili Bakanlığımızın çalışmalarına deği-
neceğim. Ticaret Bakanlığı olarak; kooperatiflerin ticari faaliyetleriyle 
ilgili daha çok iş ve işlemlerin yürütülmesi, ürünlerinin ticari hayata 
kazandırılması, ekonomik anlamda değer bulması yönünde faaliyetleri 
yürütüyoruz. Türkiye’de üç Bakanlık kooperatifçilikle ilgileniyor. İlki 
Ticaret Bakanlığı’dır. Kooperatifçilikle ilgili politikaların geliştirilmesi, 
kooperatiflerin mevzuat çalışmalarının yürütülmesi, kooperatifçilikle 
ilgili yeni kooperatif türlerinin ülkeye kazandırılması gibi çok önem-
li çalışmaları yürütüyoruz. İkinci olarak; Tarım Bakanlığı, tarımsal 
amaçlı kooperatiflerin, Tarım Kredi Kooperatiflerinin çalışmaları ile 
ilgili faaliyetler yürütüyor. Son olarak, Çevre Şehircilik ve İklim Deği-
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şikliği Bakanlığı da yapı kooperatifleriyle ilgili çalışmaları yürütüyor. 

Ticaret Bakanlığına bağlı; üretim pazarlama, üretim işletme, kadın 
girişim, motorlu taşıyıcılar, esnaf kredi kefalet gibi kooperatif türleri 
mevcut. Bunun haricinde Tarım Satış Kooperatifleri, Tüketim Koope-
ratifleri ve Hizmet Kooperatifleri gibi çok sayıda farklı türde önem-
li kooperatif türlerimiz var. Bu önemli kooperatiflerin kuruluşlarını 
Bakanlık merkezi ya da İl Müdürlüğü nezdinde gerçekleştirmekteyiz. 
1163 sayılı “Kooperatifler Kanunu” bizim faaliyet alanımız içerisinde. 
Kooperatifler Kanunu’nun alt düzenlemeleri olan yönetmelik ve tebliğ 
çalışmaları, genelgeler gibi hukuki düzenlemelerin altyapılarını bizler 
hazırlayıp vatandaşımızın hizmetine sunuyoruz. 

Kooperatiflerin desteklenmesi ile ilgili ‘KOOP-DES’ programımız 
mevcut. Bu program kapsamında kooperatiflerimize destek veriyoruz. 
Şubat 2024 itibarıyla kadın girişim, üretim ve işletme kooperatiflerinin 
projelerine daha çok destek verildi. Yine kooperatiflerin çalışmalarını 
yönlendirmek, onlara farkındalık kazandırmak, bilgilendirme çalış-
maları yapmak, eğitim vermek, hukuki denetimlerini ve bilgi sistem-
lerine kayıtları gerçekleştirmek gibi çalışmaları yürütüyoruz. Örneğin; 
Bakanlığımız bünyesinde “Kooperatif Bilgi Sistemi” mevcut. O sisteme 
kooperatif veri aktarımının sağlanması ve stratejilerin geliştirilmesi 
gibi Genel Müdürlüğümüz bünyesinde hizmet vermektedir. 

Kooperatif nedir? Aslında vatandaş nezdinde kooperatifçiliğin de tam 
anlamıyla bir tanıma oturtulması çok önemli. Neden? Çünkü koopera-
tifler, her ne kadar Türk Ticaret Kanunu’nda ticaret şirketleri arasında 
sayılmış olsa da kendine özgü özellikleri nedeniyle tam anlamıyla bir 
sermaye şirketi değil. Bunun nedeni ise kooperatifler en az yedi gerçek 
veya tüzel kişiyle kurulmak zorundadır. Diğer taraftan; kooperatiflerin 
kendine özgün ilkeleri vardır. Kâr elde etme amacı güdülse de ortak-
larının kalkınması önceliklidir. Dolayısıyla kooperatiflerin tam mana-
sıyla bir sermaye şirketi gibi değerlendirilmesi doğru değildir. Ancak 
1160 sayılı Kooperatifler Kanunu’nda hüküm bulamadığımız bazı du-
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rumlarda “Türk Ticaret Kanunu”nun Anonim Şirket hükümlerinden 
faydalanırız. Uygulama noktasında Anonim Şirket hükümlerinden 
yararlansak da kooperatifçiliğin kendine özgü yapısını her zaman gö-
zetiriz. 

Bakanlık olarak diğer bir görevimiz de Türk kooperatifçiliğine yeni tür 
kooperatiflerin kazandırılması ile ilgili. Bunlardan bir tanesi tarım ko-
operatifleri. Özellikle gıda ve üretim alanında bizler de kooperatiflerin 
Tarım Satış Kooperatifleri nezdinde faaliyet göstermesini önemsiyo-
ruz. Bu anlamda kooperatifler ülkeye önemli katkılar da sağlıyorlar. 
Yöresel ve coğrafi işaretli ürünler noktasında kadın kooperatiflerimi-
zin de kadın girişim yönetim ve işletme kooperatiflerimizin de gıda 
tedarikinde yavaş yavaş etkisi olmaya başladı. Dolayısıyla biz de gıda 
tedarikinde kooperatiflerin payının arttırılması yönünde ciddi çalış-
malar yürütüyoruz. Projeler üretiyoruz. Bu noktada da eğitimler vere-
rek vatandaşın doğru bilgilendirilmesini sağlamaya çalışıyoruz. Hatta 
28 Mayıs’a kadar devam edecek bir eğitim programı başlatıyoruz. Bu 
eğitimleri de Bakanlığımızın web sitesi üzerinden paylaşıyoruz. Tica-
ret İl Müdürlerimizin de katkısıyla 20 ilde düzenleyeceğimiz eğitim 
programını da ben buradan duyurmuş olayım. Kooperatif kurmayı 
düşünüp de nasıl bir yol izleyeceğini bilmeyen vatandaşlarımız da bu 
çalışmalara katılırsa çok iyi olur diye düşünüyorum. Bunun haricinde 
sizlerin sormak istediği ya da cevaplamamızı istediğiniz bir konu varsa 
onları da cevaplayabiliriz. 

Elif Aşlamacı Attepe: Çok teşekkürler Gözde Hanım. Dinleyicilerimi-
zin soruları Chat bölümünden geliyor. Onun haricinde özelden gelen 
mesajlarda var. Özellikle basından toplantımıza katılan arkadaşların 
soruları oluyor. Mesela eğitim programlarını, projeleri ve destekleri 
soruyorlar. Bakanlığın bu konudaki çalışmalarını merak ediyorlar. Uy-
gun görürseniz ikinci bölümde bunlara biraz değinelim. 

Şimdi biraz da akademi kısmına geçelim. Akademisyenlerimiz sürekli 
olarak araştırıyor, yurtdışındaki örnekleri inceliyor ve önerilerde bu-
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lunuyor. Biz Türkiye’deki kooperatifçiliği konuşurken biraz içimiz sız-
layarak diyoruz ki, çok başaralı örnekler var. Türkiye neden bu kadar 
başarılı olamıyor? Özellikle kooperatifçilik alanında, en çok soru bu-
radan geliyor. Bunun cevabını arıyoruz. Bu konuda başaralı örneklerin 
yaygınlaşması adına neler yapmamız gerekiyor veya yurtdışında nasıl 
yaptılar? Bunu hocamıza soracağız. Anadolu Üniversitesi İktisadi ve 
İdari Bilimler Fakültesi Kooperatifçilik Anabilim Dalı Başkanı Prof. 
Dr. Nurcan Turan aramızda. Sayın Hocam sizinle devam ediyoruz.
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Prof. Dr. Nurcan Turan
Anadolu Üniversitesi İktisadi ve

İdari Bilimler Fakültesi Kooperatifçilik 
Anabilim Dalı Başkanı 

Anadolu Üniversitesi İktisadi ve İdari Bilimler Fakültesi 
Kooperatifçilik Anabilim Dalı Başkanı Prof. Dr. Nurcan Turan

Bende böyle güzel bir toplantıyı organize ettiğiniz ve bizleri de davet et-
tiğiniz için çok teşekkür ediyorum ve tüm katılımcılara da merhabalar 
diyorum. Kooperatifçilik konusu gerçekten çok derin bir konu. Neden 
kooperatifçilikte dünyadaki diğer örnekler kadar başarılı olamıyoruz? 
Gerçekten irdelenmesi gereken bir konu. Bu konuyu ikinci bölümde 
belki de yanıtlayabiliriz. Ancak kooperatifçilik politikası bütünleşik 
bir politikadır. Bu başarısızlık ne kooperatifçiliğin başarısızlığıdır ne 
de politikaların başarısızlığıdır. Dolayısıyla bunları bir bütün olarak 
ele alıp incelemek gerekiyor. Dünyadaki başaralı örneklere baktığımız 
zaman o ülkelerde kooperatifçilik eğitiminin çok gelişmiş olduğunu, 
kooperatiflerle ilgili yasa ve mevzuatın kooperatifleri destekleyici ol-
duğunu aynı zamanda kooperatiflerle ilgili özel Bakanlıkların olduğu-
nu söyleyebiliriz. Bu ülkelerdeki kooperatif ortaklarının da çok daha 
bilinçli olduğunu da ifade edebiliriz. İkinci bölümde bunlardan bah-
setmek istiyorum ancak şimdi “kooperatif ” kavramına değinmek isti-
yorum. Çünkü kooperatiflerin gelişememesinin nedenlerinden birinin 
de, ilgili kesimlerin kooperatif kavramının, felsefesinin, ilke ve değer-
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lerinin ne olduğunun çokta farkında olmamasından kaynaklandığını 
düşünüyorum. Biraz önce Daire Başkanımız Gözde Hanım’ında ifade 
ettiği üzere kooperatifler, bir ticari işletmedir. Ancak kooperatifler bir 
ticari işletme olmakla birlikte diğer ticari işletmelerden pek çok nok-
tada ayrılan işletmelerdir. Çok farklı bir modeldir. Önce bu modelin 
ne olduğunu iyice algılamamız gerekiyor. Ondan sonra kooperatiflerle 
ilgili neler yapılması gerektiğinden belki söz edebiliriz. 

Dünya kooperatifçilik hareketi, çoğumuzun bildiği gibi 1844 yılında 
İngiltere’de başlıyor. Modern anlamda ilk kooperatif, İngiltere’de bu-
lunan Rochdale tüketim kooperatifidir. Bu nedenle İngiltere koope-
ratifçiliğin temellerinin atıldığı ülke olarak gösterilebilir. Bu ülkede 
tüketim kooperatifleri giderek gelişirken paralel olarak aynı dönem-
lerde, Fransa’da üretim kooperatifçiliği, Almanya’da ise kredi koope-
ratifçiliği doğuyor ve gelişiyor. Farklı kooperatif türlerinden bahsettik 
ancak bu kooperatif türlerinin aslında tarım kooperatifleriyle ilişkisi 
var. Örneğin; İngiltere’de kurulan bu ilk kooperatifler, İngiltere’nin sö-
mürgesi olan ülkelerde tarımsal arazileri alıp üretim yaparak ürettik-
leri ürünleri tüketim kooperatiflerine de pazarlamışlardır. Dolayısıyla 
hem üretim hem tüketim kooperatifçiliğini bir araya getirmişlerdir. 
Fransa’daki kooperatiflerde de üretim alanında örgütlenen yapılar, 
farklı endüstriyel alanlarda örgütlenirken, tarımsal alanlarda da ör-
gütlenmeler olmuştur. Almanya’ da ki kredi kooperatifleri yine ben-
zer şekilde, hem esnaf sanatkârların hem de tarımsal kesimdekilerin 
kredi ihtiyacını karşılamak üzere örgütlenmiştir. Bu çerçevede aslında 
kooperatif nedir? Kelime olarak iş birliği anlamı taşımakla birlikte bu-
gün uluslararası kooperatifçilik kurumu tarafından da kabul edilmiş 
ve kimlik bildirgesinde yayınlanmış olan genel bir tanım kabul edi-
liyor. Buna göre kooperatif, bireylerin ortak ekonomik, sosyal, kül-
türel gereksinimlerini ve isteklerini demokratik olarak yönetilen bir 
işletme yapısıyla karşılayan aynı zamanda insanları gönüllü olarak bir 
araya getiren bir örgüttür.  Bu örgütün tanımda yer alan bir özelliği de 
özerk bir örgüttür. Bunu da unutmamak gerekir. Özerk örgüt nokta-
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sına ayrıca vurgu yapmak istiyorum. Çünkü hem kooperatifler hem 
de kooperatiflerle ilgili politika üretenlerin, bu özerk yapıyı açıkçası 
iyi algılamaları gerekiyor. Kooperatiflerin özerk olması aynı zamanda 
kendi kendilerini yönetmesi, kendi kararlarını alması anlamına geli-
yor. Ancak bugün Türkiye’de pek çok kooperatif vesayet sisteminden 
gelen yaklaşımla, devleti sürekli arkasında görmek istiyor. Her konuda 
devletten destek bekleniyor. Kadın kooperatiflerimizde de aynı bek-
lentiyi görebiliyoruz. Burada tekrardan kooperatiflerin özerk bir işlet-
me olduğunu tekrardan hatırlatmak istiyorum. Dolayısıyla devletten 
beklentiler minimum tutulmalıdır. Devletin kooperatifçiliğin gelişme-
sindeki yol gösterici rolü elbette çok önemli. Bununla ilgili son yıllar-
da çok sayıda politika üretiliyor. Ancak kooperatiflerin tek başlarına 
ayakta durabilecek, o ticari işletmeyi işletebilecek; bilgiye, beceriye ve 
donanıma sahip olması gerekiyor. Bunun içinde kooperatiflerimizin 
tek başına ayakta durabilecek yapıya kavuşturulması gerekiyor. İşte 
burada da devlete düşen görev, mevzuatı buna uygun hale getirmektir. 

Hollanda’daki tarım kooperatifleri gerçekten önemli bir güce ve yapıya 
sahip. Hollanda da  yüzde 83 oranında tarım kooperatifleri söz sahi-
bi. Avrupa geneline baktığımızda; tarımda kooperatiflerin payı yüzde 
40’lar civarında. Ancak Hollanda, İspanya ve İtalya gibi ülkelerde bu 
oranların yüksek olduğunu görüyoruz. Bunun nedeni olarak tarım 
kooperatiflerinin mevzuattan güç olmaları örnek olarak gösterilebilir. 
Çünkü mevzuat çok esnek ve dolayısıyla kooperatifler yönetmelikler-
le, yönergelerle bu esneklikten yararlanarak çok önemli başarılar elde 
edebiliyorlar. 

Kooperatifin genel tanımını yaptığımızda kooperatiflerin diğer işlet-
melerden ayrıldığını belirtmiştik. Uluslararası kooperatifçilik Kurumu 
çatısı altında bugün bir milyardan fazla kooperatif ortağı olduğu bili-
niyor. Dünya nüfusunun 8 milyar olduğu düşünüldüğünde koopera-
tiflerin bir milyar ortağının olması aslında çok büyük bir güçtür. Bu 
veri, kooperatiflerin dünyadaki en büyük insani örgütlenmeler oldu-
ğunu da bize gösteriyor. Bir başka deyişle; bu kadar büyük bir insani 
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örgütlenmenin, ekonomik ve yerel kalkınmada çok büyük bir güç ol-
duğunu bizlere gösteriyor. Uluslararası Kooperatifçilik Kurumu aynı 
zamanda kooperatifçilikle ilgili olan ilkeleri revize ediyor. Bu ilkeler 
ilk kez 1844 yılında Rochdale kooperatifinin öncüleri tarafından ko-
nulmuş ilkelerdir. Uluslararası Kooperatifçilik kurumu tarafından da 
dünyadaki gelişmelere paralel olarak 1966 ve 1995 yıllarında iki kez 
revize ediliyor. Bu ilkeleri ve değerleri aslında burada telaffuz etmekte 
istiyorum. Çünkü bu ilke ve değerlere baktığımız zaman kooperatifin 
ne olduğunu ve iyi bir kooperatifçilik için nasıl bir yol izlenmesi ge-
rektiğini anlıyoruz. Örneğin; temel değerler arasında yer alan kendi 
kendine yardımı ele alalım. Kooperatifler aynı zamanda kendi kendine 
yardım organizasyonlarıdır. Dolayısıyla, ortakların kendi güçleriyle 
nasıl daha fazla güçlendirebilirler? Nasıl daha başaralı olabilirler? Bu-
nun yolunu bulmak durumundadırlar. Aynı zamanda kendi kendine 
sorumluluk, demokrasi, eşitlik, adalet, dayanışma ve dürüstlük gibi bir 
takım değerlere sahiplerdir. Bunun yanı sıra kooperatiflerin bir takım 
etiksel değerleri de var. Zaten ilkelerde bu değerlerin uygulanmasına 
yardımcı olabilmek amacıyla belirlenmiş durumda. Kooperatifçilik 
ile ilgili 7 temel ilke var. Aslında bu ilkelerin, değerlerin 1800’lü yıl-
larda benimsenmiş olması, kooperatif işletmelerin günümüzün ticari 
işletmelerinden çok daha önde olduğunu da gösteriyor. Nasıl göste-
riyor? Çünkü modern işletmeler, bu etiksel değerleri neredeyse 1980 
yıllardan sonra benimsemeye başladılar. Bugün işletmecilikte etiksel 
değerler çok önemli ve bütün üniversitelerde etik dersleri okutuluyor. 
İşletme programlarında meslek etiği çok önemli hale geldi. Yine koo-
peratifçilik ilkelerine baktığımız zaman, gönüllü ve açık ortaklık, de-
mokratik yönetim, kooperatifler arası iş birliği, eğitim, öğretim, toplu-
ma karşı sorumluluk gibi ilkeler olduğunu görüyoruz. Tüm bu ilkeleri 
şöyle bir düşünecek olursak bunların modern işletmelerin gündemin-
de çok sonra geldiğini söyleyebiliriz. Bugün pek çok işletme demokra-
tik bir yönetim, şeffaf bir yönetim benimsenmeye çalışılıyor. Bütün iş-
letmelerde eğitim olmazsa olmaz. İşletme başarasında olmazsa olmaz 
unsurlar arasında. İşletmelerin her biri çalışanlarına, yöneticilerine 



21

TÜRKİYE’DE KOOPERATİFÇİLİK

hem kurum içinde hem de kurum dışında eğitimler vermeye çalışı-
yor. Bütün dünyada değişik işletmeler birleşip, iş birliği yaparak daha 
güçlü daha büyük olmaya pazardan daha fazla pay almaya ve pazarda 
hâkimiyet sağlamaya çalışıyorlar. Gördüğünüz gibi politik ilkeler 1844 
yılında yaşama geçirilmiş aslında. Dolayısıyla günümüzde kooperatif-
lerin gerçek kimliklerine dönmesi gerekiyor. Biz kimiz? Kooperatif ne-
dir? Ne iş yapar? Biz hangi değerleri ve ilkeleri benimsiyoruz? Bu yolda 
neler yapabiliriz? Sorularını önce kendilerine sorması gerekiyor. Daha 
sonra da kooperatif felsefeyi iyi anlamak lazım. Aksi durumda dünya-
da başaralı modeller var, biz neden başarılı değiliz konusunda hazır bir 
reçete sunmak çokta olası değil. Çünkü bunun hazır bir reçetesi yok. 
Özellikle de tarım sektöründe. Bu arada kendi kooperatiflerimizi de  
küçümsemeyelim. Çünkü Türkiye’de de çok başarılı kooperatiflerimiz 
mevcut. Türkiye’deki kooperatiflerin sorunu sadece görülmez olmaları. 
Ne yazık ki başarılı örnekleri hem basında hem de çeşitli platformlarda 
anlatan ve tanıtan bir yaklaşımımız yok. “TORKU” gibi birkaç koope-
ratif örneğini reklamlarda görebiliyoruz. Bu nedenle kooperatifleri her 
şeyden önce görünür kılmak ve iyi imajla sunmak önemli. 

Burada başarılı örnek olarak gördüğüm, yıllar önce kendimin de zi-
yaret ettiğim bir kooperatife değinmek istiyorum. Tarım kooperatif-
leri alanında değerlendirilebilecek bir kooperatif ve Afyon’un Dinar 
ilçesinde bulunuyor. Adı “Yapalı Köyü Tarımsal Kalkınma Koopera-
tifi”. Türkiye’de tarımsal kooperatifler açısından baktığımız zaman en 
fazla ortağa sahip olan kooperatiflerimiz “TAMKO Birlik” çatısı altın-
da toplanmış durumda. Bunu tarım kredi kooperatifleri takip ediyor. 
“TAMKO”nun 1,5 milyondan fazla ortağı var. Tarım kredi kooperatifle-
rinin de ortak sayısı 1 milyondan fazla. Bunun dışında ağırlık tarımsal 
kalkınma kooperatiflerinde. Benim verdiğim örnekte tarımsal kalkın-
ma kooperatifi. Tarımsal kalkınma kooperatifleri çok amaçlı koopera-
tiflerde olabiliyor. Kırsal kalkınmaya, yerel kalkınmaya önemli katkılar 
sağlıyor. Hemen hemen her alanda organize olabiliyorlar. Dinar’daki 
bu örnek bir alabalık tesisi. Bu alabalıklar bu tesiste tütsüleniyor ve ta-
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mamı ile iç pazara sunulmadan, yurtdışına özellikle Almanya’ya ihraç 
ediliyor. Bölgenin yerel kalkınmasında bu kooperatif çok önemli bir 
rol oynuyor. Hem köydeki gençlere istihdam sağlıyor hem de koope-
ratif gelirlerinin bir kısmıyla köyün kalkınması için bir takım hizmet-
ler yapılıyor. Yıllık 400 ton Alabalık üretim kapasitesine sahip. Ayrıca 
bu kooperatif ilçenin vergi rekortmeni durumunda. Gördüğünüz gibi 
başarılı örneklerimiz yok değil. Yine son yılda Türkiye’de ISO 500 lis-
tesine giren 6 tane büyük kooperatifimiz var. Bunların bir kısmı tarım 
satış kooperatifleri. Trakya Birlik gibi sanayi işletmeleri, aynı zamanda 
tarım kredi kooperatiflerinin iştiraki olan “GÜBRETAŞ” var. Gördü-
ğünüz gibi Türkiye’nin en büyük 500 şirketi içerisinde de kooperatifle-
rimiz var. Ancak ülkemizde halkın büyük bir kısmı bundan habersiz. 
Biraz kooperatiflerimizin görünür hale gelmesi çok önemli.  

Elif Aşlamacı Attepe: Çok güzel bilgiler verdiniz teşekkür ederiz. Tür-
kiye’deki kooperatiflerin görünmez olduğu kısmına kesinlikle katılıyo-
rum. Kooperatiflerimizin daha görünür kılınması gerekiyor. Tabii bu 
arada gelen yorumlar ve sorularda oluyor. Onlara da biraz yer vermek 
istiyorum. Mesela İstanbul Ticaret Borsası Meclis Üyesi Süleyman 
Tarakçı’nın yorumu var: Kurulma aşamasındaki analizin yeterince 
yapılmaması nedeniyle kooperatiflerimiz ölü doğabiliyor ya da daha 
başarısız yoluna devam edebiliyor diyor. Yine coğrafi işaretlerle ilgili 
kooperatiflerimizin birçoğu yöresel ürünler ve coğrafi işaretli ürünleri 
üretiyorlar. Burada coğrafi işaretler sizlerin de bildiği gibi ülkelerin ka-
derini değiştiren, ekonomilerini önemli şekilde etkileyen değerler. Bu 
coğrafi işaretli ürünlerin hem denetiminin hem de alınma sürecinin 
kooperatifler tarafından yapılmaması veyahut da üretici olmayanlar 
tarafından yapılması nedeniyle o işaretlerin yeterince kullanılmadığı 
yorumları var. Akademisyen Ali Garipoğlu Bey’in, Ticaret Bakanlığı-
mızın temsilcisi Gözde Hanım’a soruları var. Onu ikinci bölümde ele 
alacağız. Güzel yorumlar geliyor. İsterseniz bir de şimdi ödüllü bir üre-
ticiye, üretim kooperatifine geçelim. Leyla Hanım bölgede yaptıklarıy-
la çalışmalarıyla tanınıyor. Bir de ödüllü. İşte o başarılı çalışmaların en 
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önemli örneği ve temsilcisi. Leyla Hanım sizinle devam edelim ister-
seniz. Hatay Altınözü Zeytin Emeği Kadın Girişimi Üretim ve İşletme 
Kooperatifi Başkanı bize deneyimlerini anlatacak. 
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Leyla Ayvazoğlu
Hatay Altınözü Zeytin Emeği 
Kadın Girişimi Üretim ve İşletme 
Kooperatifi Başkanı 

Hatay Altınözü Zeytin Emeği Kadın Girişimi Üretim ve İşletme 
Kooperatifi Başkanı Leyla Ayvazoğlu

Kıymetli Başkanlarım, Sayın Hocam böyle bir platformda olmak be-
nim için çok kıymetli. Öncelikle bunu belirtmek isterim. Elif Hanımın-
da söylediği gibi Ticaret Bakanlığımızın bu yıl beşincisini düzenlediği 
program kapsamında yılın kadın girişimcisi ödülünü aldık. Biz genel-
de Hatay Altınözü Zeytin Emeği Kadın Girişimi diye değil de “HAZEK 
Kadın Kooperatifi” olarak kendimizi tanıtıyoruz. İsmimiz uzun diye 
buradan başlayarak devam etmek isterim izninizle. Baş harflerimizden 
yola çıktık ve “HAZEK” gibi bir isim bulduk. Hatta tescilli markamızın 
ismi de ‘HAZEK’tir. Kelime anlamı Arapçada haz yani şans demektir. 
Böylece HAZEK’te Altınözü’ndeki kadınların bir yerde dışarıya açılan 
kapısı oldu. Bizler Hatay’da dayanışma iyileşme ve üretimin merkezi 
olmaktan çok büyük mutluluk duyuyoruz. Çünkü yaşadığımız olum-
suzluklardan sonra tutunacak bir dala ihtiyacımız vardı ve bunu an-
cak üretimin iyileştirici gücüyle yenebileceğimizi fark ettik. Ben size 
tozpembe bir hayal, hayat çizmek yerine bu işin bize ne kadar iyi gel-
diğini açıkçası anlatmak isterim. Çünkü kadın kooperatifi sizlerin de 
belirttiği gibi tarımdan uzak bir çalışma değil. Üretici kadınların bir 



25

TÜRKİYE’DE KOOPERATİFÇİLİK

araya gelerek ortaya ürünler çıkarıyoruz. Hatta ürünleri analize gön-
derilip sonuçlarının alınması için nasıl bir yol izlenmesi ile ilgili uzun 
uzun görüşmeler yapıyor sonra doğru ürüne, doğru reçeteye ulaşıyo-
ruz. Bizler, üretime odaklanınca doğal olarak kendi yaşadıklarımızı bir 
kenara itip tamamen üretime odaklanıyoruz. Bunun mükemmel bir 
iyileştirici gücü oluyor. 

Bir de üretim kısmından bahsetmek isterim. Hatay baharat yolunun ve 
bereketli hilalin ortasında kalan ve taşı koyduğunuzda yeşerecek top-
raklara sahip bir şehirdir. Doğal olarak tarımın ne kadar kıymetli ol-
duğunu uzun uzun anlatmak istemiyorum. Fakat çiftçinin ürünlerini 
satamadığı dönemler ve zamanlar oldu. Burada üretici kooperatifleri 
hızlıca çiftçinin ürünlerini alıp işleme noktasında devreye girdi. Paket-
leme kısmında etiketleme ve marka adı altında satışının gerçekleştiril-
mesini sağladı.

Biraz da E-Ticaret’ten bahsetmek isterim. Altınözü, Suriye ve Antak-
ya’nın arasında sıkışmış bir şehir. Burada üretilen ürünlerin dış pazara 
gitmesi önceliklerimizden biri. Çünkü bizim ürettiğimiz her şey her 
evde var zaten. Yani kendi şehrimize biz, ürettiğimiz bir ürünün zaten 
satışını yapamayız. Bu fikirlerle yola çıkamayız. Bizim başka bir yol 
izlememiz lazımdı. Bu nedenle e-ticaretin kıymetini biz bu süreçte çok 
iyi anladık. Çünkü savaş ve yıkımın arasında kaldığınız zaman bir çı-
kış yolu bulmanız lazım. Bunun en iyi örneği açıkçası kooperatifçilik 
oldu. Ürettiğimiz ürünlerin dış pazara açılması ile alakalı e-ticaret sa-
tışlarını ziyadesiyle yaptık ve yapmaya devam ediyoruz. Aynı zamanda 
zincir marketlere ürünler vermeye başladık. Ancak bunun ne kadar 
zor olduğunu bence bu platformdaki herkes bilir diye düşünüyorum. 
Çünkü süreç zorlu ve bilgi birikim ve deneyim talebi var. Bununla ala-
kalı da yolda çok şey öğreniyorsunuz. Gıdayı evde üreten hanımlardan 
almak yerine hammaddelerini satın alıp kendi merkezimizi oluştur-
duk. Yani çiftçi kadınlarımızın hammaddelerini nihai sonuçlandıracak 
bir merkez oluşturduk. Bu merkez sayesinde standardizasyonu yüksek 
sezonluk tek tip ürün haline getirdik. 5 -10 yıl sonra da alsanız yine 
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aynı ürüne sahip olabileceğimiz bir sistem oluşturduk. Ayrıca bölgede 
doğal üretim yapabiliyoruz.

Burada bir örnek vererek konuyu genişletelim. Hatay’da yerel adıyla 
“Kahke” olarak bilinen bir kurabiye türü var. Önemli günlerde çokça 
yapılır ve ikram edilir. “Kahke” yapımında coğrafi işaret tescilli “Al-
tınözü Zeytinyağı”mız kullanılır. Herhangi bir katkı maddesi yoktur 
ve sağlıklıdır. Bunu ben evimde tüketiyorsam neden Nurcan Hanım, 
Gözde Hanım, Bülent Bey, Elif Hanım tüketmesin diyerek yola çık-
tık. Aslında siz bir şeyleri çabalayıp becerdiğinizde birileri de sizi 
fark ediyor. Yani doğru adresleri siz de buluyorsunuz. Onlar da size 
ulaşmaya çalışıyorlar. 

Yine izninizle buğdayın sapından yapılan bir üründen bahsedeceğim. 
Buğday başağının kesilip dış kabukları temizlendikten sonra içindeki 
pipeti ile yapılan bir üründür. Altınözü’nün coğrafi işaretli bir ürünü-
dür. Bu ürün 96 yaşındaki Elmas Nine’nin yaptığı ancak bizlerin fik-
rinin olmadığı bir üründü. Biz bununla farklı ne yapabiliriz dedik ve 
bardak altlığı ve kuruyemiş tabağı yaptık. Kadınların kullanabileceği 
çanta haline getirdik. Bu ürünleri Türkiye’de bulunan ünlü markalarla 
çalışarak yaptık. Böylece ürünü 96 yaşındaki Elmas Nine’den 24 ya-
şında bir hanımefendiye kadar indirdik. Yani kooperatifçiliğin böyle 
bir güzelliği var. Geçmişten geleceğe doğru ilerleyen bir çalışması var. 
Doğru kanalı, doğru üretimi ve kaliteyi ortaya koyduğunuzda toplum 
zaten doğalın peşinde. Herkes doğal beslenmek istiyor ancak doğru 
adresi bulamıyor. HAZEK Kadın Kooperatifi senede 2.500 kadına do-
kunarak, hep beraber çalışarak doğru reçeteyle yoluna devam ediyor. 
Sanırım ödüllü ama aynı zamanda tescilli bir kadın kooperatifi olma-
sının en büyük sebebi de budur diye düşünüyorum. 

Elif Aşlamacı Attepe: Çok teşekkürler. Gerçekten takdirle takip edi-
yoruz. Sizin gibi çok kıymetli kooperatiflerimiz var. Siz orada üret-
kenliğinizle dikkatleri çekiyorsunuz. Özellikle yaşanan deprem fe-
laketinden sonra hem Ticaret Borsasının hem de bizlerin platform 
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olarak orada önemli çalışmaları oldu. O kadar olumsuzluğa rağmen 
canla başla üretmeye devam ettiler ve ediyorlar. Standart ürünlerle 
yöresel ürünleri tanıtarak bu işi yapmaları e-ticarete kadar dökmeleri 
çok önemli. Gönül istiyor ki iyi örneklerimiz bir veya iki tane olmasın. 
Oradaki bölgeler bu şekilde kalkınacak. Bu konuda biraz ayrımcılık 
yapacağım ancak kadının elinin değdiği yerlerde daha farklı oluyor. 
Elinize emeğinize sağlık diyorum. Çok teşekkürler. 

İsterseniz ikinci bölüme geçelim. Gözde Hanım’a yönlendirilen sorular 
vardı. Yine Nurcan Hoca’ya da bazı sorular var. Onlarla devam edelim 
istiyorum. Özellikle Ali Garipoğlu’nun Gözde Hanım’a bir sorusu var. 
Üretici ve yetiştirici birliklerini ön plana çıkartarak ilerlenmesi koope-
ratifçiliğin gelişmesini veyahut da yöresel ürünlerin üretiminin geliş-
mesine katkı sağlamaz mı diye soruyor? Ayrıca kooperatiflerin belirli 
bir adette açılmasıyla ilgili sınırlamalar getirilemez mi? Diğer bir soru 
da yeni dönem de verilecek destekler var mı? Bununla ilgili bizimle 
paylaşacağınız çalışmalar var mı? Buyurun Gözde Hanım. 
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Ticaret Bakanlığı Esnaf, Sanatkârlar ve Kooperatifçilik Genel 
Müdürlüğü Kooperatifçilik Daire Başkanı Gülsüm Gözde Ayanoğlu

Sorular için teşekkür ediyorum. 2024’te kooperatif destekleme progra-
mı kapsamında desteklerimiz devam edecek. Şu an onay aşamasında 
ve onay işlemleri tamamlandıktan sonra yine kooperatiflerimize des-
tek vereceğiz. Kooperatiflerin mal alımları, hizmet alımları, nitelikli 
personel istihdamları ve makine ekipmanlarıyla ilgili çeşitli destekleri-
miz olacak. Destek miktarlarını web sayfamız üzerinden yayınlayaca-
ğımız ilanda belirteceğiz.  

Onun haricinde Birlikler ve Kooperatifler çok ayrı yapılardır. Dolayı-
sıyla üretici birlikleri Tarım Bakanlığı bünyesinde. Bu nedenle ilgili ya-
pılar çok farklı iki alan. Şu an için böyle bir yoruma gitmek çok doğru 
değil. Kooperatifçiliğin yapısını da Nurcan Hoca çok net bir şekilde 
ifade etti. Bir girişim modeli, yani ticari bir sistem. Vatandaşlar, bir ara-
ya gelerek kendi imkânları doğrultusunda ticari bir faaliyette bulunu-
yorlar. Bir şirket kapsamında bu ticari faaliyetlerini yerine getiriyorlar. 
Belirli bir sermaye miktarı var. Bu sermaye miktarı ana sözleşmede pay 
oranıyla belirlenir ve ona göre kuruluşlar yapılır. Kooperatifler baştan 
sermaye miktarlarını çok yüksekte tutabilirler. Öz sermayelerini bir 
pay taahhüt ederek ya da düşük tutarak başlatabilir. Daha sonra ister-
lerse yüksek payla ortaklar kooperatif öz sermayesini de arttırabilir. 
Dolayısıyla bunlar kendine ait tüzel kişilikler, özel hukuk tüzel kişili-
ğine haiz oldukları için kooperatiflerin ne kadar sermayeyle başlaya-
cağıyla ilgili konularda biz haliyle müdahil olmuyoruz. Tabii ki şuna 
katılıyorum. Ne kadar yüksek öz sermayeyle kooperatif kurulursa ona 

KAPANIŞ
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göre daha az kredi çeker ve yatırımlarında daha az desteğe ihtiyaç du-
yar. Bu noktada tabii ki yüksek öz sermayeyle başlamaları her zaman 
kooperatifin lehine olur. 

Ortaklar kooperatifin hangi alanda, nasıl faaliyet göstereceğine ilişkin 
hareket edeceğini başta ana sözleşmelerle belirliyor. Üretim işletme 
mi, üretim pazarlama mı, motorlu taşıyıcılar mı? Yani faaliyet alanları 
aslında ana sözleşmeleriyle belirlenmiş oluyor. Bunların teknik satın 
alma ile ilgili konularında kuruluştan sonra sorunlar oluyor. Özellikle 
üretim aşamasında kooperatif, bu ürettiği ürünün nasıl pazarlanacağı-
na ilişkin belirli sıkıntılar yaşıyor. Bu noktada da biz Bakanlık olarak 
kooperatifin ürünü nasıl ticari hayata entegre edebilir, ticarete konu 
edebilir diye bununla ilgili eğitimler veriyoruz. O anlamda kooperatif-
lere yol gösteriyoruz. Çok ciddi eğitimlerimiz oldu geçmişte ve halen 
de devam ediyor. Sadece kadın girişim öğretim ve işletme koopera-
tiflerine yönelik değil bütün kooperatiflerimize yönelik bu anlamda 
rehberlik yapıyoruz. 

Türkiye Kooperatifler Fuarı’ndan bahsetti Leyla Hanım. Bu sene beşin-
cisini düzenledik. Bu fuara davet ettiğimiz kooperatiflerimizi, e-ticaret 
firmalarıyla, bankalarla, perakende sektör temsilcileriyle bir araya ge-
tiriyoruz. Onların ürünlerinin bu alanlarda satılabilmesi, pazarlanabil-
mesi ile ilgili görüşmeler yapmalarını sağlıyoruz. Ayrıca dediğim gibi 
verdiğimiz eğitimlerde ve diğer farkındalık çalışmaları kapsamında da 
kooperatiflerimizi bu anlamda yönlendiriyoruz. Bu eğitimleri aldık-
tan sonra zaten devam edebilen kooperatifler katlanarak, üretimini 
arttırarak yoluna devam ediyor. Bu eğitimlere rağmen kendisini ge-
liştiremeyen kooperatiflerimizin de tabii ki bu noktada işlerliği haliyle 
kalmamış oluyor. Bir başka deyişle; iş aslında biraz da o kooperatifi 
kuranlarda bitiyor. Yani ortakların ne kadar istekli olduğu, bu alanda 
faaliyet göstermeye ne kadar çaba sarf ettiği, çabasıyla da biraz orantı-
lı. Biz Bakanlık olarak elimizden geldiğince her alanda, ülkemizin her 
köşesinde kooperatiflerimizin yanındayız. Ortaklar da bizim verdiği-
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miz bu desteği iyi değerlendirmeli ve bunu uygulamaya dökebilmeli. 
Nurcan Hanım da başarılı örneklerden bahsetti. Gerçekten bizim çok 
başarılı örneklerimiz var. Ülke olarak dünya çapında da örnek göste-
rilen kooperatiflerimiz var. Özellikle son zamanlarda ülke kooperatif-
çiliğinde farklı sektörlerde de kooperatifleşmeler başladı. Farkındalık 
ve bilgilendirme çalışmaları meyvelerini veriyor. Özellikle enerji sek-
töründe, sosyal kooperatifçilik alanında çok başarılı kooperatiflerimiz 
olmaya başladı. Marmara Birlik, Trakya Birlik, Gül Birlik bunlar çok 
önemli kooperatiflerimiz. Daha da başarılı örneklerin ortaya çıkması 
için de elimizden geldiğince çaba sarf ediyoruz. 

Elif Aşlamacı Attepe: Hocam, Ali Bey’in bir önerisi vardı. Bölgedeki 
yoğunluğa dikkat edilerek kooperatiflerin kurulması aşamasında bir 
sınırlama getirilebilir mi? Siz ne düşünürsünüz?                                                                   

Ticaret Bakanlığı Esnaf, Sanatkârlar ve Kooperatifçilik Genel Mü-
dürlüğü Kooperatifçilik Daire Başkanı Gülsüm Gözde Ayanoğlu: 
Çalışma bölgesi belirleme konusuyla ilgili bir faaliyetimiz yok. Ancak 
esnaf kredi kefalet kooperatiflerinde bir çalışma bölgesi durumumuz 
var. Onlar o çalışma bölgeleri nezdinde kuruluyorlar. Ama tabii bu da 
değerlendirilebilir.     

Elif Aşlamacı Attepe: Nurcan Hocam sizinle devam edelim. Özellikle 
coğrafi işaretli ürünlere değinmek istiyorum. Kooperatiflerimiz coğra-
fi işaretli ürünlerin alımı ve denetimi konusunda başarılılar mı? Diğer 
taraftan ilk bölümde kaldığınız yerden devam etmenizi rica edeceğim. 
YÜCİTA Başkanı Prof. Dr. Yavuz Tekelioğlu da bu noktada yorumlar-
da bulunmuş. Sizlerin yorumları nedir? 
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Anadolu Üniversitesi İktisadi ve İdari Bilimler Fakültesi 
Kooperatifçilik Anabilim Dalı Başkanı Prof. Dr. Nurcan Turan 

Biraz önce Leyla Hanım’ı dinledik, kendilerini kutluyorum. Bu şekil-
de aslında başarının tesadüf olmadığını gördük. Ben birkaç not aldım 
Leyla Hanım’ın konuşmalarından. Örneğin; AR-GE çalışmaları yap-
tıklarını söylediler. Bugün kooperatiflerimizin özellikle de kadın ko-
operatiflerinin en büyük sorunu doğru ürünü bulamamaları. Çünkü 
kadın kooperatifi deyince akla hemen kadınlarımızın yapabileceği el 
işleri geliyor. O zaman önce pazarın ihtiyacı nedir? Burada iş aslın-
da pazarlama sorununa geliyor. Hedef kitlemiz kim? Biz bu ürünleri 
kimler için üretiyoruz? Kime satacağız? Tüketici bu ürünleri ne şekilde 
satın almak istiyor? Örnek veriyorum bir patik bile üretecekseniz, este-
tik olması, insanlar tarafından satın alınmak istenmesi, tercih edilmek 
istenmesi gibi pek çok konuya dikkat etmek gerekiyor. Onlar bu konu-
larda çalışmalar yapmışlar. Kendi kendine ayakta durmaya çalışmışlar. 
Sırtlarını kimseye yaslamamışlar. Coğrafi işaret konusunda bilinçliler. 
Bu arada doğru bir lider ve yönetici bulmuşlar. E-ticaret konusuna evi-
rilmişler, aslında kadın kooperatifleri Türkiye’de son yıllarda gerçekten 
birçok kurum ve kuruluş tarafından destekleniyor. Ticaret Bakanlığı 
bu kurumların başında geliyor. Onun dışında Aile Bakanlığı, Meclis, 
TOBB gibi kurumlar destek veriyor. Ancak bende bu konu hakkında 
birçok çalışmanın içerisinde oldum ve bir takım projelerde çalıştım. 
Aynı zamanda GAP üretim bölgesinde üretici örgütleriyle ve onların 
sorunları ile ilgili çalıştaylar yaptık. Bir stratejik plan yazdık. 

Ticaret Bakanlığının istatistiklerle ilgili önemli çalışmaları var. Biraz 
önce görünürlükten bahsettik. Kooperatiflerin görünür olabilmesi için 
istatistiklerimiz de çok sağlıklı olmalı ve veriler net bir şekilde ortaya 
konmalı. Bu araştırmacılarında önünü de açacaktır. Bunlarla ilgili ça-
lışmalarında içerisinde bulundum. 12. Beş Yıllık Kalkınma Planı’nda 
kooperatiflerle ilgili çalışma grubunda yer aldım. Kooperatiflerimizin 
sorunları çok, bunlarla ilgili çözüm önerilerimizde aslında bu konu ile 
ilgili çalışanlar tarafından ortaya sıklıkla konuluyor. Ama az önce dedi-
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ğim gibi bunun bir reçetesi yok. Burada devlete düşen aslında daha çok 
kooperatiflerin yolunu açmaktır. Bunun içinde biraz önce bahsettiğim 
gibi Hollanda’daki gibi esnek kooperatifçilik yapılarına ve mevzuatla-
rına ihtiyaç var. Kooperatifler bunları kendilerine göre yorumlayabilir. 
İhtiyaç duydukları alanlarda değişiklik yapabilirler. 

Başarılı örneklere baktığımız zaman, örneğin; İspanya bölgesinde ba-
şarılı kooperatifler var. Özellikle yerel kalkınma açısından Endülüs 
Bölgesinde çok önemli modeller var. O bölgede yoksulluk hâkimken, 
kooperatifler aracılığıyla önemli bir ekonomik kalkınma sağlanmış 
durumda. Burada bir kooperatif bankası var. Bu kooperatif bankasının 
finansman sağlama gibi önemli bir rolü var. Yine bu bölgedeki koo-
peratiflerin inovatif çalışmalar yaparak başarı elde ettiğini görüyoruz. 
Bu nedenle kooperatiflerle ilgili çalışmalar da devletin rolü çok önemli 
ancak devlet, sadece destek olmamalı, finansal destek, yasal destek ve 
eğitim desteği de sağlamalıdır.

Rekabet ve bunun getirdiği motivasyon kooperatifler açısından önemli 
bir konu. Kooperatiflerin kendi gücünü keşfederek gücünü kullanması 
sağlanabilir aslında. Bu arada eğitimlerden tekrar söz etmek istiyorum. 
Türkiye’de kooperatifçilik konusunda en önemli sorunlardan bir tanesi 
şuan eğitim. Geçmişte kooperatifçilikten biz doçentlik başvurusu ya-
pıp, kooperatifçilikten profesörlük alabiliyorduk. Bu benim akademik 
yaşamımdaki sorunlardan bir tanesi. Şuanda böyle bir alan yok. Do-
layısıyla kooperatifçilik konusunda artık üniversitelerimizde akade-
misyen yetişmiyor. Biz bu alanda doğrudan çalışan son birkaç örneğiz. 
Çünkü asistanların önü kapalı olduğu için asistan bulamıyoruz. Bu da 
kooperatifçilik alanındaki akademik çalışmaları son derece kısıtlıyor. 

Biz Anadolu Üniversitesi olarak ta kooperatifçilik eğitimini en çok 
destek veren üniversitelerden bir tanesiyiz. Ticaret Bakanlığı ile birlik-
te 10 yıl önce bir kooperatifçilik sertifika eğitimi başlattık. Bu program 
devam ediyor. Bunun yanı sıra son çıkan yönetmelikle birlikte bir ser-
tifika programımız var. Bir taraftan onu yürütüyoruz. Kooperatifçilik 
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yüksek lisans programları ile ilgili uzaktan öğretim için YÖK’e başvu-
ruda bulunduk. 2 yıldır onun sonucunu bekliyoruz. Akademisyenlerin 
önü kooperatifçilik konusunda açılırsa eminim ki kooperatifçilik ala-
nında eğitim ve araştırmaların sayası da son derece artacaktır. 

Diğer taraftan biraz önce Ali Garipoğlu’nun sanırım bir sorusu var-
dı. Üretici birlikleri mi? Kooperatifler mi? Ben kooperatifler diyorum. 
Çünkü birlikler Türkiye’de daha çok tarımsal alanda örgütlenirken, 
kooperatifler ekonominin her alanında örgütlenmeye gidiyor. Ba-
kanlık yeni modeller konusunda çok çalışıyor. Gelecekte yaşlı bakım 
kooperatifleri değerli olacaktır. Diğer taraftan; temizlik işlerinde ça-
lışan kadınların örgütlenmesi de önemli olacaktır. Bununla ilgili ör-
gütlenmeler var. Türkiye’nin en büyük ihtiyaçlarından bir tanesi or-
talama ömrün uzamasıyla birlikte yaşlı bakım sorunu. Dünyanın pek 
çok ülkesinde yaşlı bakım kooperatifleri aracılığıyla bu kesim kendi 
ayaklarını üzerinde uzun yıllar durabiliyor. Bu konudaki çalışmalar 
da umarım daha fazla artacak. Diğer taraftan; tarım kooperatiflerinin 
önemi hepimizin bildiği gibi gelecekte çok daha fazla olacak. Çünkü 
küresel ısınma, iklim krizi gibi sorunlar gıda güvenliğine her geçen 
gün biraz daha önemli hale getiriyor. Dünya da sadece iklim krizi de-
ğil, ekonomik krizler, küresel dünyada yaşanan ekonomik sorunlar 
bütün bu sorunlara bugün Birleşmiş Milletler, Dünya Bankası, Avrupa 
Birliği organizasyonlara baktığımızda alternatif işletme modeli olarak 
kooperatifler öneriliyor.

Kooperatifler her şeyden önce ekonomik krizlere en dayanıklı işletme 
modelleridir. Yerel kalkınmada önemli rolleri var. Dolayısıyla dün-
yanın pek çok organizasyonu hatta Uluslararası Çalışma Örgütü gibi 
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organizasyonlar bugün dünyanın az gelişmiş ülkelerinde kooperatif 
işletmelerinin kurulmasına özendirilerek buralardaki kalkınmayı koo-
peratifler sayesinde gerçekleştirmeyi hedefliyor. Kooperatifler 3. sektör 
olarak dünya da görülüyor. Özellikle bütün dünya da liberal ekonomi 
politikalarının gelişmesi bağlı olarak dengeyi sağlayacak özel sektör 
dengeyi sağlayacaktır. Çünkü kamu zaten ekonomide ki ağırlığını bü-
tün dünyada azaltmış durumda. Burada kooperatiflere özel sektörün 
kapitalist ekonominin karşısında kooperatif işletmelerin denge sağla-
yıcı piyasa ekonomisini düzenleyici bir model olduğu da iddia ediliyor. 

Gıda güvenliğinden söz ettik. İklim adaletsizliği, iklim krizi, çevresel 
ırkçılık gibi kavramlar biliyorsunuz çok tartışılıyor. İklim adaletsizli-
ğiyle birlikte, iklim mülteciliği kavramı da çok gündem de şuan. Özel-
likle ülkemizde Suriye’den gelen göçmenler ile ilgili yapılarda var. Bun-
lar aslında göçmenlerin bir kısmı savaştan belki de politik ortamdan 
kaçıp gelen göçmenler ama bir kısmına da iklim mültecileri olarak da 
bakılıyor. İklimsel değişiklikler çünkü pek çok ülkede yoksulluklara 
açlıklara yol açabiliyor. Depremler, seller ve çeşitli felaketler bu sorun-
larda bir göç yaratıyor. Bunların yaratmış olduğu bu göçler yine son 
yıllarda pek çok bilimsel araştırmaya konu olmaya başladı. İklim mül-
tecileri dünyanın pek çok yerinde kooperatif işletme modeli kurarak 
ayakta kalmaya çalışıyorlar. Türkiye’de de birkaç örneği vardı. 

Türkiye’de kooperatifler görünmezliği konusunda akademik çerçe-
vede de benzer bir düşünce var. Bazen akademisyen arkadaşlarımla 
konuşuyorum, Türkiye’de kooperatifçilik mi kaldı? diyorlar. Böyle bir 
düşünce olduğu içinde, akademik olarak da kooperatiflerin önünün 
açılması gerçekten çok zor gözüküyor. Türkiye’de İdari Bilimler Fakül-
telerinde kooperatifçilik Ana Bilim Dalı var. Bu çok ironik bir durum. 
Ben akademik olarak tek hocayım. Bizlerle birlikte anabilim dalları da 
sona erecek. Çünkü arkadan yetişen bir asistan bulamıyoruz. Bunun 
mutlaka acil önünün açılması gerekiyor. Çünkü eğitim olmazsa geliş-
me de olmaz. Bu konuda son yıllarda birçok proje yapılıyor. Avrupa 
Birliği projeleri de çok yaygın. Çünkü Avrupa Birliği, kooperatiflerle 
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ilgili projeleri doğrudan destekliyor. Ancak bu projeleri yapanlara bak-
tığımız zaman bazen çok ticari şeyler görüyorum. Bu projeler hazırla-
nıyor, projeler sunuluyor, ama bu projeden hangi kooperatif yararla-
nacak? Hangi ortak yararlanacak? Ne tür bir faydası olacak? Tamamen 
ortada kalıyor. 

Elif Aşlamacı Attepe: Katkınız için çok teşekkür ediyorum. Bu yaptı-
ğımız toplantıların zaten en önemli amacı bu çıkan verileri kamuoyuy-
la paylaşmak. Hem basınla hem de gerekli kurumlarla bu toplantının 
çıktılarını paylaşıyoruz. Sayın Bülent Kasap gerçekten güzel bir konu-
yu sizin önderliğinizde konuştuk. Şimdi kapanış konuşmasını yapmak 
üzere sözü size veriyorum.
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İstanbul Ticaret Borsası Meclis Başkanı Ahmet Bülent Kasap          

Değerli konuklarımız, İstanbul Ticaret Borsası adına; Kıymetli katı-
lımlarından dolayı Ticaret Bakanlığı Esnaf, Sanatkarlar ve Kooperatif-
çilik Genel Müdürlüğü Kooperatifçilik Daire Başkanı Gülsüm Gözde 
Ayanoğlu’na, Anadolu Üniversitesi İktisadi ve İdari Bilimler Fakültesi 
Kooperatifçilik Anabilim Dalı Başkanı Prof. Dr. Nurcan Turan’a, Hatay 
Altınözü Zeytin Emeği Kadın Girişimi Kooperatifi Başkanı Leyla Ay-
vazoğlu’na, ve Moderatörümüz Güvenilir Ürün Platformu Genel Sek-
reteri Elif Aşlamacı Attepe’ye bir kez daha teşekkür ederim.

Konuşmacılarımız, çok değerli bilgileri bizlerle paylaştılar. Dinleyici-
lerimiz de, birbirinden önemli sorularıyla toplantımızı zenginleştir-
diler. Bu vesileyle, katılım sağlayan herkese çok teşekkür ediyorum. 
Tabii bu toplantının arka planında emeği geçenlere de şükranlarımı 
sunuyorum. 
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